
 

 

Zpráva z konference „Budoucnost českých zemědělců v 
horských a podhorských oblastech‘‘ 

Termín: 7. -- 8. listopadu 2016 
Místo konání: Hotel Skalský dvůr 

 
Na začátku prvního listopadového týdne se uskutečnilo každoroční setkání zemědělských 

podnikatelů pořádané Českomoravským svazem zemědělských podnikatelů ve spolupráci s 
Ministerstvem zemědělství a Sekcí pro společnou zemědělskou a rybářskou politiku Evropské unie v 
rámci aktivit Celostátní sítě pro venkov. Konference se těšila značnému zájmu odborné veřejnosti, o 
čemž také svědčí nebývale vysoký počet účastníků. Ti měli možnost zapojit se do diskuze, popřípadě 
získat odpovědi na otázky od erudovaných přednášejících v čele s ministrem zemědělství Ing. 
Marianem Jurečkou. Zahájení konference provedl svým úvodním slovem předseda Českomoravského 
svazu zemědělských podnikatelů Ing. František Winter, který seznámil účastníky s průběhem 
konference a popřál jim její zajímavý a plodný průběh. 

První den byla konference rozčleněna do čtyř bloků, v rámci kterých dostali prezentující možnost 
informovat účastníky o nových skutečnostech v rámci  svých rezortů. Hlavním tématem byly LFA 
oblasti (nově označované jako ANC), v rámci kterých se připravují význačné změny v rámci tzv. 
redefinice. Svou prezentaci na téma I. pilíř SZP (přímé platby po prvních dvou letech fungování) 
přednesl Ing. Vítězslav Vopava. Seznámil přítomné s analýzou roku 2015, a to především z pohledu 
přímých plateb. V závěru své prezentace uvedl novinky v rámci Jednotné žádosti 2016, jako je 
například uznávání nových dvou plemen (Montbéliarde a Pinzgavský skot) v rámci opatření VCS Masná 
telata. Následovala prezentace ředitelky odboru přímých plateb paní Ing. Kateřiny Bělinové, CIA, která 
shrnula změny z oblasti DZES, Greeningu a EFA ploch. Na téma „Společná zemědělská politika ve 
vztahu k LFA/ANC‘‘, přednesl prezentaci namísto pana Ing. Pavla Sekáče pan Ing. David Kuna. 
Zdůraznil důvody podpory těchto oblastí, kterými jsou zabránění opouštění půdy v zemědělsky 
znevýhodněných oblastech a udržitelným hospodařením přispívat k ochraně přírody a krajiny. Platbou 
se pak má pokrýt úplná nebo částečná kompenzace újmy způsobené přírodními znevýhodněními. 
Dohoda mezi EU a WTO však stanoví, že platby nesmí být poskytovány v souvislosti s určitým typem 
nebo objemem produkce. Také zdůraznil, že současná obálka na opatření neumožňuje kompenzovat 
100 % vypočtené újmy, ale pouze cca 56 %. Odhadovaná finanční náročnost na kompenzaci 80 % 
újmy by pak byla přibližně 2 mld. Kč ročně. K projektovým opatřením v rámci PRV 2014-2020 se 
následně vyjádřil pan Ing. Josef Tabery. Obsahem jeho prezentace bylo Vyhodnocení PRV 2007-2013, 
PRV 2014-2020, CLLD pro zemědělce a změny po roce 2017 a budoucnost společné zemědělské 
politiky. 

Druhý blok otevřel Ing. Petr Kopeček se svou prezentací orientovanou na finanční krytí 
zemědělských projektů. Po této prezentaci následovaly informace k připravovaným změnám v 
možnosti čerpání environmentálních podpor na rok 2017, přednesené Ing Davidem Kunou. Závěry z 
připravené změny LFA oblastí následně prezentovala Ing. Marie Perglerová. Nově ponesou tyto oblasti 
zkratku ANC, protože Evropská komise souhrnně označuje LFA s redefinovanými oblastmi jako ANC 



 

 

(Areas with Natural Constraints - oblasti s přírodními znevýhodněními). Změna ve vymezení se netýká 
horských LFA, označovaných jako H1 -- H5. Sazba se pro oblasti vypočítává z aktualizovaného výpočtu 
újmy zemědělského hospodaření. Újma v ANC je tedy rozdíl v zisku ANC vůči nezařazeným oblastem. 
Na základě biofyzikálních kritérií byly tyto oblasti rozděleny do tří kategorií (O1 -- O3). 
 
 
Orientační návrh sazeb pro ANC 

 
typ 

Sazby 

ŽV (€) RV (€) 

H1 246 104 
H2 231 98 
H4 197 83 
H3 162 69 
H5 148 63 
O1 138 58 
O2 103 44 
O3 72 30 

 
V rámci své prezentace také informovala, že v průběhu listopadu má být vyvěšen seznam nového 

zařazení k.ú. do ANC. Má být pouze orientační, a proto nezakládá právní nárok o dotaci! (není zatím 
schváleno EK). Finální varianty propočtu dopadu zavedení faremního systému s modelovými příklady 
pak shrnula ve své prezentaci Ing. Marie Štolbová, CSc. Odůvodnila v ní zavedení dělící hranice zatížení 
0,3 VDJ/ha zemědělské plochy. Za Ministerstvo životního prostředí ČR se k problematice oblastí 
LFA/ANC vyjádřil svou prezentací Bc. Roman Scharf. Uvedl v ní priority MŽP v těchto oblastech, 
kterými jsou: 

 zlepšení vodního režimu krajiny -- zejm. zpomalení povrchového odtoku a zvýšení infiltrace, 
 udržení tradičního zemědělského využití krajiny -- zejm. péče o trvalé travní porosty horských a 

podhorských oblastí, 
 zvýšení podílu organické hmoty v půdě -- zlepšuje vodní režim, biofyzikální vlastnosti půd a 

podporuje biodiverzitu, 
 tvorba a obnova krajinných prvků. 

 
Na konferenci vystoupil Ing. Lukáš Kozák, externí poradce náměstkyně Ministerstva financí ČR, 

JUDr. Aleny Schillerové, Ph.D. Nosným tématem prezentace byla elektronická evidence tržeb neboli 
EET. Pan Kozák sdělil účastníkům koho, a kdy se tato evidence týká. Po krátké přestávce následoval 
třetí přednáškový blok, který kromě příkladů a zkušeností z LFA/ANC oblastí na Slovensku a v ČR 
obsahoval také přednášku na téma podpory citlivých komodit a možnosti jejího navýšení od Ing. Jiřího 
Šíra. Ten ujistil posluchače, že Ministerstvo zemědělství ČR bude iniciovat dopis na komisaře EK 
k navýšení této obálky. Za prezentaci praktických příkladů z hospodaření v LFA oblastech v ČR patří 
velký dík panu Ing. Pavlovi Vinohradníkovi a Ing. Miroslavu Buchtovi a ze Slovenska Tomášovi 
Luchavovi. 



 

 

Po večeři byly všichni účastníci pozváni k moderované diskuzi s ministrem zemědělství Ing. 
Marianem Jurečkou. Nosnými tématy byly:  

 redefinice a nastavení financování LFA/ANC oblastí 
 faremní systémy a jejich využití 
 podpora živočišné výroby v LFA/ANC oblastech 
 podpora citlivých komodit a souvislosti s LFA/ANC 

 
Celý záznam této diskuze je k dispozici na stránkách Českomoravského svazu zemědělských 

podnikatelů na adrese http://cmszp.cz/cmszp/2016/zaznam-z-konference-cmszp/. Po diskuzi se konala 
neformální beseda v prostorách restaurace spojená s ochutnávkou vína, občerstvením a živou hudbou, 
kterou zajistila dechová kapela DOLINEČKA. 
Druhý den konferenci (8. listopadu) otevřela svou prezentací na téma „Přínos místních akčních skupin 
a metody LEADER (možnost pro spolupráci v území a rozvoj podnikání)‘‘ Ing. Renata Baslerová. Za ní 
následoval se svou prezentací Ing. Jiří Hojer a referoval o nejnovějších skutečnostech v oblasti zelené 
nafty pro živočišnou výrobu. Novela zákona o spotřební dani by měla jít do konce roku do senátu ke 
schválení. Zájem měli také účastníci o prezentaci Mgr. Ondřeje Marečeka. Prezentoval závěry z 
programů investičních a provozních úvěrů. Ve své prezentaci také zmínil nejčastější důvody pro 
neposkytnutí úvěrů přes PGRLF, kterými jsou například ztrátové hospodaření či nulová tvorba zdrojů 
(hospodářský výsledek + odpisy) pro splácení požadovaného úvěru. Závěr konference patřil Mgr. 
Petrovi Dvořákovi a Ing. et Ing. Jiřímu Janotovi, Ph.D, kteří se vyjádřili k novele zákona o myslivosti.  

Celá konference se těšila velkému zájmu účastníků, a to především z řad zemědělské veřejnosti, 
která jak věříme, ocenila její zaměření.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Zpracoval:      Ing. Jan Novopacký 
     tajemník ČMSZP 
 
 Schválil: Ing. František Winter 
    předseda ČMSZP 
 
 


